

**AWARD CITATION**

For commander of the 1st ground assault aviation squadron,  
18 aviation regiment of the Black sea Navy  
Sr. Lieutenant GOLUBEV BORIS EMELYANOVICH

is recommended for order "RED BANNER"

- |     |   |                               |
|-----|---|-------------------------------|
| 1.  | Birth year  | 1913                          |
| 2.  | Nationality   | Russian                       |
| 3.  | Social background   | Worker                        |
| 4.  | Party membership  | VKP(b) member since 1940      |
| 5.  | In Red Army service since   | 1932                          |
| 7.  | Participation in the civil war  | None                          |
| 8.  | Previous award recommendations  | None                          |
| 9.  | Previous awards and commendations   | None                          |
| 10. | Service in the White army, or armies of other capitalistic states. Enemy captivity. | None                          |
| 11. | Awardee's and his family permanent home address                                     | <i>intentionally obscured</i> |

---

**I. Brief and specific description of the personal feat or merits**

---

He has been flying with the 1st aviation squadron of the Black sea Navy on an IL-2 ground assault aircraft in the period 30.10.1941 - 27.11.1941. He carried out 27 successful ground strike missions. Here are some of the examples:

On 30.10.1941, a ground strike against an enemy artillery position and troops concentration near the Saky and Balganak. The mission resulted in suppression of 2 field guns with their crews, which was confirmed by the intelligence.

On 15.11.1941, a ground strike against a large concentration of the enemy troops near the settlements Varnutka. The ground strike resulted in destruction of up to 25 vehicles carrying enemy troops.

On 18.11.1941, a ground strike against the armoured cars and troops near Muskanya - direct hit of the rockets destroyed up to 5 vehicles.

On 22.11.1941, a ground strike against enemy troops concentration and a mortar battery located on the slopes of the hill 555,3 and 479,4. The successful mission resulted in elimination of up to a battalion of enemy troops and up to 4 mortar positions, which forced the enemy to seize their advance.

For the success in his ground assault missions, he commander of the Coastal Army Major-General PETROV issued a gratitude to Sr.Lt. GOLUBEV.

On 25.11.1941, he delivered a ground strike against the enemy troops concentration and the enemy mortars near the Tashliq. The mission resulted in destruction of 2 enemy mortars and up to 2 platoons of the enemy troops.

His consequent strikes against the enemy were just as effective.

Comrade GOLUBEV is a fearless pilot participating in the struggle against the Facist barbarians and deserves a state award

Commander of  
1st aviation squadron  
Hero of Soviet Union  
Captain /GUBRIJ/

Commander of  
Military commissar  
of 1st aviation squadron  
Battalion commissar /LEONOV/

27 November 1941

---

## II. Conclusion of the superiors

---

He deserves a state award - order "RED BANNER"

Commander of the Airforce,  
Black sea Navy  
Mj. Gen. of Airforce     *signature*  
/OSTRYAKOV/

Commissar of the Airforce,  
Black sea Navy  
Sr. Politruk     *signature*  
/PORYADIN/

---

## III. Conclusion of Army Military Council

---



---

## IV. Conclusion of the Front Military Council

---

ОРДЕНОМ „КРАСНОЕ ЗНАМЯ“

## НАГРАДНОЙ ЛИСТ

на Сол. В. ро. Е. Штурмовой Ависоэкспедиции ВВС ЭФ  
(должность, наименование корабля, войсковой части, соединения или заведения)

Ст. лейтенант Голубев Борис Емельянович  
(военное звание, фамилия, имя и отчество)

Орден „Красное Знамя“  
(наименование награды)

1. Год рождения 1913 год
2. Национальность Русский
3. Социальное положение и происхождение Работник
4. Партийность и стаж Член ВКП(б) с 1940 год
5. С какого времени в РККА с 1932 год
6. Участие в гражданской войне Не участвовал
7. Ранения и контузии Не имеет
8. Представлялся ли ранее к награде, когда и за что Не представлялся
9. Какие имеет поощрения и награды и за что Не имеет
10. Служба в белой или других буржуазных армиях и пребывание в плену Не служил
11. Постоянный адрес: \_\_\_\_\_

**I. КРАТКОЕ, КОНКРЕТНОЕ ИЗЛОЖЕНИЕ ЛИЧНОГО БОЕВОГО ПОДВИГА ИЛИ ЗАСЛУГ**  
(составляются в штабе войсковой части, соединения, учреждения или заведения)

На самолете Ил-2 ВВС ЭФ с Зол-41.  
по 28/11-1941 года произвел 27 Штурмовых боев  
эфективных вылетов с характерными нулями  
убитыми:  
30. 10. 41 года Штурмовой удар в р-не Сопки и Тавла-  
нак по артиллерийской и живой силе пр-ка. в результате  
такого Штурмового действия понесено 2 полных  
удара с прицелом, что подтверждено рапортными

15.11.41 года Штурмовой удар по авиационной скопленности живой силы пр-ка в р-не Варшутка.

В результате штурмового действия уничтожено до 25 автомашин с живой силой пр-ка.

18.11.41 года Штурмовой удар по авиационной живой силе пр-ка в р-не Мускаши - уничтожено при помощи бомбардировочных реактивных снарядов до 5 автомашин.

22.11.41 года Штурмовой удар по скопленности живой силы пр-ка и многоствольной батареи пр-ка на высоте 5353 и 479,4. В результате успешного штурмового действия уничтожено одно орудие батареи на высоте и до 4х орудий многоствольной батареи пр-ка. Эти орудия наступавшие пр-ка остановлены.

За успешные штурмовые действия Командующий артиллерией армии генерал-майор Петров вынес благодарность.

25.11.41 года Штурмовой удар по многоствольной скопленности живой силы пр-ка в р-не Машля в результате которого уничтожено 4 многоствольных орудия пр-ка.

Все последующие штурмовые действия по пр-ку были не менее успешными.

Мв. Голубев является безотрационной летчиком в борьбе по разгрому франкских варваров за что достоин представления к ордену Отечественной войны.

Командир 1-го полка Восточной армии  
Герой Советского Союза  
Командир 1-го полка Восточной армии  
Военный комиссар

Командир (начальник)

Военный комиссар

27.11.41 1941 г.



115

II. ЗАКЛЮЧЕНИЕ ВЫШЕСТОЯЩИХ НАЧАЛЬНИКОВ

Достоен правительственной награды орденом "КРАСНОЕ ЗНАМЯ".

КОМАНДУЮЩИЙ ВВС ЧФ  
ГЕНЕРАЛ-МАЙОР АВИАЦИИ  
/ОСТРЯКОВ/

*[Handwritten signature]*

ВР. ВОЕННЫЙ КОМИССАР ВВС ЧФ  
СТАРШИЙ ПОЛИТРУК:-  
/ПОРЯДИН/

*[Handwritten signature]*

III. ЗАКЛЮЧЕНИЕ ВОЕННОГО СОВЕТА ФЛОТА

IV. ЗАКЛЮЧЕНИЕ НАГРАДНОЙ КОМИССИИ НКВМФ СССР

Председатель

Члены